
Tilsynserklæring for skoleåret 2021/2022 for Laursens Realskole:
1. Skolens navn og skolekode

Skolekode:
751060

Skolens navn:
Laursens Realskole

1.1 Navn på den eller de tilsynsførende

Kurt Ernst  

2. Angivelse af datoer for tilsynsbesøg samt i hvilke klasser og fag, tilsynet har overværet 
undervisningen, på de enkelte datoer.

Efter lov om friskoler og private grundskoler § 9 d, skal den tilsynsførende overvære undervisningen i et omfang 
afstemt efter skolens størrelse, svarende til mindst én hel skoledag, overvære undervisningen inden for hvert af de 
fagområder, som folkeskolens fagkreds naturligt kan opdeles i, drøfte indholdet af skolens undervisningsplaner 
med skolens leder og lærere og vurdere det anvendte undervisningsmateriales faglige og pædagogiske kvalitet.

Dato Klasse Fag Fagområde Tilsynsførende

20-01-2022 9. kl.tr. Samfundsfag Humanistiske fag Kurt Ernst  

20-01-2022 8. kl.tr. Tysk Humanistiske fag Kurt Ernst  

20-01-2022 9. kl.tr. Dansk/projekt-
opgave

Humanistiske fag Kurt Ernst  

20-01-2022 10. kl.tr. Dansk Humanistiske fag Kurt Ernst  

20-01-2022 10. kl.tr. Engelsk Humanistiske fag Kurt Ernst  

06-04-2022 5. kl.tr. Dansk Humanistiske fag Kurt Ernst  

06-04-2022 5. kl.tr. Billdkunst Praktiske/musiske 
fag

Kurt Ernst  

06-04-2022 0. kl.tr. Dansk Humanistiske fag Kurt Ernst  

06-04-2022 1.-2. kl.tr. Fagværksted 
(sløjd/billedkun
st)

Praktiske/musiske 
fag

Kurt Ernst  

06-04-2022 3.-5. kl.tr. Musik Praktiske/musiske 
fag

Kurt Ernst  

06-04-2022 3.-5. kl.tr. Idræt Praktiske/musiske 
fag

Kurt Ernst  

06-04-2022 3.-5. kl.tr. Billedkunst Praktiske/musiske 
fag

Kurt Ernst  



05-05-2022 7. kl.tr. Matematik (x 2) Naturfag Kurt Ernst  

05-05-2022 7. kl.tr. Fysik Naturfag Kurt Ernst  

05-05-2022 7. kl.tr. Geografi Naturfag Kurt Ernst  

2.1 Beskrivelse af tilsynsbesøg

Præamblen - generelt.

Vedrørende alle tilsynsbesøg forholder det sig således, at det på den begrænsede plads her ikke - på en fair og 
udtømmende måde - vil være muligt at gengive og omtale alle de mange gode indtryk og positive oplevelser fra 
besøgene i de enkelte klasser. Men nogle omtaler bliver der plads til. Således vil der under punkterne 4, 5 og 6 
være anført enkelte observationer og/eller samtaler vedrørende undervisningen m.v., når det kan have relevans. 
”Stå-mål-fordringen” er selvsagt det mest interessante, og specifikt er det min opgave ift. enhver time/ethvert 
fag/tema at vurdere om den pågældende aktivitet eller formidlingen i bred forstand står mål med, hvad der 
almindeligvis kræves i folkeskolen.  Oplistningen under pkt. 2.0 sammen med den 3-årsoversigt/plan/cyklus, der 
kan ses på skolens hjemmeside, viser, hvilke klassetrin og fag/fagområder, som har været ”tilset” i det aktuelle 
tilsynsår. 3-års-oversigten sikrer samtidig, at der skabes et godt grundlag for at vurdere skolens samlede 
undervisningsvirksomhed og sikrer også, at mindre fag/fagområder ikke overses. I alle tilfælde forholder det sig 
således, at de nævnte fag/områder kan ”stå-mål-med”, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen. Det 
understreges, at også fag, der ikke er særskilt omtalt under punkterne 4, 5 og 6 OPFYLDER alle centrale som lokale 
krav. 

Ift. skolens etos/værdisæt m.m. har jeg fundet det relevant at beskrive og omtale såkaldte artefakter, når lærere 
og elever kommer med eksempler herpå. Og for undertegnede er sammenhængen mellem den frie skoles 
værdisæt og pædagogik/værdier af oplagt betydning for målopfyldelsen ift. folkeskolens (fag-)krav og skolens 
egne supplerende målsætninger. Man kan helt sikkert tale om, at der er en synergieffekt. Egne formulerede krav 
og forventninger til virksomheden og respekten for eget værdisæt er kraftigt medvirkende til en sikker ”stå-mål-
med-opfyldelse”. Både lærere og elever har i adskillige tilfælde givet eksempler herpå.

Det væsentligste indtryk af undervisningen og det samlede undervisningstilbud fås som anført ved tilsyn i 
klasserne. Undervisningen er fulgt i henhold til besøgsplanen. Tilsynsdagene er normalt indledt på lærerværelset, 
hvor jeg med de involverede lærere kort har drøftet dagens program. Efter hver lektion har der oftest været 
lejlighed til en kortere drøftelse af timen og dens forløb. I forbindelse med hvert tilsynsbesøg drøftes den 
pågældende dags indtryk og oplevelser. Skolelederen/ledelsen supplerer eventuelt med nyttige informationer. 
Mine besøg i klasserne har givet mig klare og valide indikationer, der på alle områder underbygger, at 
konklusionerne vedr. ”stå-mål-med”-kravenes opfyldelse kan anføres med stor sikkerhed og uden forbehold. 
Konklusionerne er desuden funderet i flere samtaler med skolelederen og afdelingslederne. Her er dagens indtryk 
blevet vendt. I alle timer har jeg mødt meget venlige, imødekommende og engagerede lærere, som samtidig var 
velforberedte. Timerne har gennemgående været spændende og er blevet afviklet på en god måde. 
Eleverne/børnene har været meget tillidsfulde og åbne overfor nye indtryk. Det har været let for den 
tilsynsførende at få en god snak med børnene, der altid var imødekommende og venlige. Eleverne har gode og 
tillidsfulde relationer indbyrdes og i forhold til lærerne. Stemningen har i samtlige lektioner været god. 
Stemningen på skolen er god. Det er tydeligt, at børnene holder af deres skole. 



 Der henvises i øvrigt til afsnittet ”Indtryk og oplevelser i forbindelse med tilsynsbesøgene”.

Tilsynsbesøg og møder

I skoleåret 2021/22 finder mit første møde med skolen i forbindelse med generalforsamlingen den 31.08.21. 
Generalforsamlingen var atter pga. corona-situationen blevet flyttet fra det ordinære tidspunkt. Der er pænt 
fremmøde, og generalforsamlingen afvikles iht. den vedtægtsbestemte dagsorden. Formanden aflægger 
beretning, og den administrative leder orienterer om regnskab og budget. Samarbejdet mellem bestyrelse og 
ledelsen er særdeles fint, og skolens økonomi er god. Forældrene er – ligesom børnene – glade for skolen og har 
tillid til den. Undertegnede rapporterer til forældrene om tilsynsarbejdet. Giver udtryk for, at også den 
pædagogiske side af skolevirksomheden er i orden. Der er styr på det, og der er en god stemning med dygtige og 
dedikerede lærere – et godt undervisningsmiljø. Der henvistes endvidere til den skriftlige erklæring på 
hjemmesiden. 

Grundet corona-restriktioner m.v. blev årets første tilsynsmøde først afviklet den 20.01.22. Jeg havde ønsket at 
besøge 10. klasserne, der i mange sammenhænge har en stor betydning for skolen. Jeg besøgte to 10. klasser i 
fagene dansk og engelsk. Desuden besøgte jeg en 8. klasse (tysk) og to 9. klasser (samfundsfag og dansk).  

Den 06.04.21 besøgte jeg ”undervisningen” i dansk på 0. og en række tværfaglige aktiviteter på 3. - 5. klassetrin. 
Man havde organiseret det således, at et hold bestod 1/3 fra hvert af de tre klassetrin. Man fulgte så skemaet for 
fx 5. kl. og den lærer, som 5. kl. skulle have. På tilsvarende måde fulgte de blandede hold en 3. og 4. klasse. Det 
virkede rigtig godt, konstaterede jeg. De mindste følte sig større og dygtigere (og de skulle jo virkelig anstrenge sig 
for at følge med de ældre børn på holdet). Og de ældste elever var meget sociale og hjælpesomme – og i en faglig 
henseende kom de med god støtte til de yngste. Jeg har i mit lange skoleliv aldrig mødt lige den 
organisationsform, men den kan virkelig anbefales. Det fungerer rigtig godt. For øvrigt var temaet den nordiske 
mytologi. De enkelte holds lektioner/fag er omtalt under de respektive faggrupper – her især den praktisk-
musiske faggruppe. Besøgte også ”fagværkstedet” med 1. og 2. klasse. Fagværkstedet er organiseret således, at 3 
lærere og 1 pædagog fordeler fagene billedkunst, madkundskab, sløjd, håndarbejde og kristendom i tre hold med 
ca. 10-12 elever på hvert hold. 

Ved mødet med skolelederen efterfølgende forhørte jeg mig lidt om det forventede elevtal for det kommende 
skoleår. Skolelederen oplyste, at antallet af elev-indmeldelser til 10. klasserne (6 stk.) ser fint ud. Dog kun 3 (mod 
4) ”studieretningsklasser”. Men der kan oprettes to ”fodbold-klasser”, og der er igen 1 ”adventure-klasse”. Så alt i 
alt meget tilfredsstillende. I 0. klasse 22/23 kunne der godt bruges et par elever mere. Dette er også tilfældet på 
en del af andre privatskoler i området. Økonomien er fortsat god med et pænt overskud for 2021 på ca. 2,5 mio. 
kr. Den gode økonomi er en forudsætning for, at et eller flere større byggeprojekter vil kunne realiseres. Igen i år 
har skolen arbejdet benhårdt på at skabe mere rum for og på skolen. Sidste år tegnede der sig nogle spændende 
muligheder, men for en skole som Laursens Realskole beliggende midt i centrum af Aarhus kræver alle mulige 
løsninger i den henseende en stærk økonomi, kreative tanker og noget held. Økonomien og kreativiteten er der. 
Men man kæmper mod store ejendomsinvesteringsfirmaer, der satser på boligbyggeri i midtbyen. Priserne på de 
få m2, der er til salg, er derfor astronomiske. Jeg ønsker skolen al mulig held med planerne.  

I dette skoleår kunne man så igen afvikle generalforsamlingen på det ”rigtige” tidspunkt, så den 26.04.22 havde 
jeg – som hvert år – muligheden for overfor forældrene at give udtryk for, at også den pædagogiske side af 
skolevirksomheden er i orden. Der er styr på det, og der er en god stemning med dygtige og dedikerede lærere – 



og et godt undervisningsmiljø. Forældrene gav også udtryk for stor tilfredshed med skolen. 

Den 5. maj ”tilså” jeg matematikundervisningen i to 7. kl. samt geografi og fysik på samme klassetrin. Desuden 
nogle ”interviews” i ledelsesgruppen og af skolesekretæren. Indholdet heraf fremgår af senere punkter.

3. Foregår undervisningen udelukkende på dansk i alle fag, sprogfag undtaget?

Ja

Efter lov om friskoler og private grundskoler m.v. § 2, stk. 3 er undervisningssproget i en fri grundskole dansk, dog 
er undervisningssproget i de tyske mindretalsskoler tysk. § 6 a Skolens lærere skal beherske dansk i skrift og tale, 
dette gælder dog ikke lærerne ved de tyske mindretalsskoler eller ved skoler, der har fået godkendt et andet 
undervisningssprog end dansk.

3.1 Uddybning

4. Står undervisningen inden for det humanistiske fagområde mål med, hvad der 
almindeligvis kræves i folkeskolen?

Ja

Efter lov om friskoler og private grundskoler § 9 d, skal den tilsynsførende, overvære undervisningen i et omfang 
afstemt efter skolens størrelse, svarende til mindst én hel skoledag, overvære undervisningen inden for hvert af de 
fagområder, som folkeskolens fagkreds naturligt kan opdeles i, drøfte indholdet af skolens undervisningsplaner 
med skolens leder og lærere og vurdere det anvendte undervisningsmateriales faglige og pædagogiske kvalitet.

4.1 Uddybning

20.01.22:
Samfundsfag på 9. kl.tr. Klassen er meget deltagende, total stille opmærksomhed. Man taler om NATO/Ukraine 
ctr. Rusland. Geopolitik/de gamle sovjetlande. Forberedelse til projektopgave. (Næsten profetisk mht. den russiske 
invasion af Ukraine, der begyndte måneden efter den 24.02.22)
Tysk på 8. trin. Læser meget flot tyske tekster op. Eleverne arbejder stille og koncentreret. Snakker med nogle af 
eleverne. Det er en ny klasse (dannet fra 6. klasse). Hvorfor skiftede I skole? Eleverne: Der var larm og ballade i  
den gamle skole. Eleverne var meget opmærksomme omkring, at ikke alle i den nye klasse i starten havde det 
godt. ”Men vi arbejdede i fællesskab på at få det løst, og nu er alle glade og føler sig anerkendt i klassen. Min 
replik: Ja, det er en god klasse, I har fået lavet sammen!
Skulle egentlig have været med i en dansktime i 9. kl. Men læreren er syg, og så træder en anden af de faste 
lærere til. Det fungerer bare. Læreren orienterer om den kommende projektopgave. Læreren fortalte mig i 
spisefrikvarteret om corona-tiden (i jan. 22). Masser af syge lærere og elever. Men vi kommer igennem perioden. 
Vi må bare gøre det så godt, vi kan. Også mange udfordringer med at komme på udenlandsrejserne. Eleverne og 
lærerne gør det bedre end godt, mener undertegnede – ikke mindst i betragtning af de svære vilkår for samværet! 



Og klassen? Ja, de arbejdede bare selvstændigt og koncentreret.
Dagen sluttede af med spændende dansk- og engelsk-timer i 10. klasserne.

06.04.22:
Besøgte (som hvert år) 0. kl. Det er altid et stort pædagogisk arbejde at gøre de nye og mindste elever 
”skoleparate” – at få dem socialiseret. Men det lykkes hvert år! Det bliver igen en god 1. klasse. Man fornemmer 
tydeligt god arbejdsro. Det er nysgerrige og herlige unger, der klipper og klistrer forårsblomster, der skal bruges 
som udsmykning ved skolefesten dagen efter. Igen nyder jeg det næsten hjemlige dagligstueagtige lokale, der 
emmer af skøn ”pædagogisk” og ”produktiv” hyggestemning. 
På 5. kl.tr. (dansk) arbejder børnene tværfagligt sammen med elever fra 3. og 4. kl. omkring temaet ”Nordisk 
Mytologi”. Man fremstiller menneskestore tegninger/malerier af guder og jætter. Fin stemning, godt arbejde. 
Snakker med en elev, der fortæller mig, at det er en superskøn temauge. ”Og vi snakker fint og har det godt 
sammen med de små klasser”, slutter hun af. 

Med henvisning til ovenstående oplistning af tilsynsbesøgene i klasserne inden for det humanistiske fagområde 
kan jeg uden forbehold erklære (og dokumentere), at skolen i det hele opfylder krav og målsætning og fuldt ud 
står mål med, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen.

5. Står undervisningen inden for det naturfaglige fagområde mål med, hvad der almindeligvis 
kræves i folkeskolen?

Ja

Efter lov om friskoler og private grundskoler § 9 d, skal den tilsynsførende, overvære undervisningen i et omfang 
afstemt efter skolens størrelse, svarende til mindst én hel skoledag, overvære undervisningen inden for hvert af de 
fagområder, som folkeskolens fagkreds naturligt kan opdeles i, drøfte indholdet af skolens undervisningsplaner 
med skolens leder og lærere og vurdere det anvendte undervisningsmateriales faglige og pædagogiske kvalitet.

5.1 Uddybning

05.05.22:                                     
Besøger to 7. klasser i faget matematik. I begge klasser arbejdes der godt – bl.a. med geometri/GeoGebra. 
Eleverne er engagerede og ”på” – og det samme er lærerne. 
Det samme er tilfældet i fysik og geografitimer på samme trin. Kort og godt: Det er bare spændende og gode 
timer!                                 

Med henvisning til ovenstående oplistning af tilsynsbesøgene i klasserne inden for det naturfaglige fagområde kan 
jeg uden forbehold erklære (og dokumentere), at skolen i det hele opfylder krav og målsætning og fuldt ud står 
mål med, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen.

6. Står undervisningen inden for det praktisk-musiske fagområde mål med, hvad der 
almindeligvis kræves i folkeskolen? 

Ja



Efter lov om friskoler og private grundskoler § 9 d, skal den tilsynsførende, overvære undervisningen i et omfang 
afstemt efter skolens størrelse, svarende til mindst én hel skoledag, overvære undervisningen inden for hvert af de 
fagområder, som folkeskolens fagkreds naturligt kan opdeles i, drøfte indholdet af skolens undervisningsplaner 
med skolens leder og lærere og vurdere det anvendte undervisningsmateriales faglige og pædagogiske kvalitet.

6.1 Uddybning

06.04.22:
Med et hold 3.-5. kl.’s elever, der under fagoverskriften Musik arbejder med temaet Nordisk Mytologi. Eleverne 
laver en lille filmproduktion, hvor der skal lægges musik på (også såkaldte reallyde). Det er virkelig spændende. 
Utroligt, hvad man kan lave på en IPad. Læreren har undervist i området på Læreruddannelsen bl.a. Men havde så 
fået lyst til at blive ’almindelig’ lærer igen – og netop på Laursens Realskole. Han bekræftede med sin lille historie 
dét, jeg jo altid har mødt på skolen. ”Der er frihed. Ingen forvirrede indgreb, kun tillid, ovenfra”. 
Med 1.-2. klasse i fagværkstedet. Et hold er i gang med at lave en lille flap-bog med tegninger af opstandelsen (o.a. 
påskehistorier). Et andet hold saver ”kors” på livet løs. 
Idræt med et hold fra 3.-5. kl. Der laves forskellige boldlege, igen fin stemning og glade børn!
Sidst på dagen sammen med et hold elever fra 3.-5. kl., der under temaet Nordisk Mytologi er i gang med at lave 
en kæmpe Midgårdsorm på hele 6 meter. En flot collage. 

Med henvisning til ovenstående oplistning af indtryk m.v. ved tilsynsbesøgene i klasserne inden for det praktisk-
musiske fagområde kan jeg uden forbehold erklære (og dokumentere), at skolen i det hele opfylder krav og 
målsætning og fuldt ud står mål med, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen.

7. Står elevernes standpunkt i dansk mål med, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen? 

Ja

7.1 Uddybning

Uddybningen af vurderingen af elevernes standpunkt i dansk, matematik, engelsk (og andre fag) bringes samlet i 
denne rubrik. 

Skolen følger folkeskolens Fælles Mål i alle fag – herunder faget historie, der også er prøvefag og ligeledes følger 
folkeskolens målbeskrivelser, og elevernes standpunkter i dette fag er derfor ikke vurderet særskilt. Kristendom 
afholdes der ikke prøve i. Jeg har i alle de klasser og fag, hvor jeg har overværet undervisningen, vurderet, at det 
faglige niveau er højt og mindst lever op til, hvad der almindeligvis kan forventes i folkeskolen. Denne vurdering 
underbygges desuden ved de oplevelser, jeg har haft i timerne, elevernes reaktioner, samtaler med elever og 
lærere samt elevernes arbejder.   
En vurdering af standpunkterne for de i overskriften nævnte fag og øvrige fag er desuden baseret i min 
stikprøvevise gennemgang af elevernes standpunktsprotokoller og prøveresultater. Gennemgangen fandt med 
skolesekretærens velvillige assistance sted den 5. maj, 22. Stikprøvevis gennemgik jeg først 8.a’s 
standpunktskarakterer fra nov. 21. Dernæst tilsvarende for 9.a og 10.x (studieretningsklasse). Så også på de til 
”prøvekarakterer” ophøjede standpunktskarakterer fra juni 21 (9.a og 10. klasse (fodboldlinjen). Endelig et par 
stikprøver vedr. de aktuelle karakterer, der skulle afgives inden prøveperiodens start i maj 22. I alle 
sammenlignelige sammenhænge kan jeg konstatere, at eleverne gennemgående får et særdeles godt udbytte af 



undervisningen. 
Undervisningsministeriets statistik/oversigt vedr. de opnåede karakterer ved afgangsprøven er pga. coronaen, der 
betød ændrede vilkår for prøveafviklingen og dens omfang, lidt reduceret.  I 2021 blev de seneste 
standpunktskarakterer ”ophøjet til prøvekarakterer”, og antallet af prøver vil også i 2022 blive stærkt formindsket. 
Ifølge Børne og Undervisningsministeriets uddannelsesstatistik viser den seneste opgørelse fra 20/21 for skolen, at 
karaktergennemsnittet for henholdsvis obligatoriske og bundne prøver ligger på 8,1 og 8,2. For de bundne prøver 
er landsgennemsnittet på 8,0 og kommunegennemsnittet på 8,1. Hvis man ser på den socioøkonomiske reference, 
opgøres denne til at være ”på niveau”. 
Den såkaldte undervisningseffekt, som Cepos normalt opgør hvert år, kan ikke opgøres for 2020 og 21. Igen 
skyldes det naturligvis, at eksamen for grundskoleeleverne blev aflyst i 2020 (og delvist i 21) pga. Covid-19. Skolens 
karaktergennemsnit vedr. de enkelte fag for både 9. og 10. klasse kan findes på UVM’s hjemmeside. 
Jeg har i april 22 set nærmere på den opgørelse, som Uddannelsesudvalget i Århus Kommune (UU Aarhus) hvert år 
sender til samtlige skoler i kommunen. Det er interessante opgørelser. 60,6 % af kommunens elever, der forlader 
9. kl. i 2022, vælger 10. kl./efterskole. I 2022 vil fra Laursens Realskoles 9. kl.tr. 75,0 % gå til 10. kl. eller efterskole.
Med de kommunale tal i parentes vil der fra 9. klassetrin til EUD gå 0,0 % (5,0 %) og til gymnasieuddannelserne 
15,6 % (30,3 %). Fra 10. klassetrin vil 9,7 % (13,3 %) gå til EUD og 88,9 % (78,4 %) til de gymnasiale uddannelser. 
Af undervisningsministeriets seneste statistik vedr. overgangen til ungdomsuddannelserne fremgår det, at skolen i 
2019/20 med 95,9 %, der fortsætter i disse, fastholder sit meget tilfredsstillende niveau herfor. Kommunens tal 
herfor er tilsvarende 82,7 %. 
Der er således al mulig grund til at anerkende, at skolen i faglig henseende sagtens kan ”stå-mål-med” folkeskolen. 
I forhold til alle målbare faglige parametre er skolens niveau således meget tilfredsstillende. 
Jeg har også i indeværende år drøftet med ledelsen, hvorledes skolen i øvrigt sikrer, at forældrene regelmæssigt 
holdes orienteret om elevernes udbytte af undervisningen. Hvert år afholdes der et forældremøde og to skole-
/hjemsamtaler i hver klasse. Jeg kan også henvise til orienteringen ved standpunktskarakterer mv. (jf. ovenfor). 
Derudover er der i et meget stort omfang - og jævnligt - kontakt mellem (klasse-)lærer og hjem.

8. Står elevernes standpunkt i matematik mål med, hvad der almindeligvis kræves i 
folkeskolen? 

Ja

8.1 Uddybning

Se ovenfor.

9. Står elevernes standpunkt i engelsk mål med, hvad der almindeligvis kræves i folkeskolen?

Ja

9.1 Uddybning

Se ovenfor



10. Fører skolen til prøve i historie? 

Ja

10.3 Uddybning

11. Står skolens samlede undervisningstilbud ud fra en helhedsvurdering mål med, hvad der 
almindeligvis kræves i folkeskolen

Ja

11.1 Uddybning

De fysiske og især de pædagogiske og trivselsmæssige rammer og forhold er stærkt konstituerende for, hvordan 
skolen lykkes med sit undervisningsprojekt. De førstnævnte rammer mv. kan den tilsynsførende naturligvis også 
danne sig et indtryk af ved gangen på skolen. Jeg konstaterer pæne, velholdte og veludstyrede 
undervisningslokaler overalt på skolen. Nogle af lokalerne er forholdsvis små, men jeg har kun sjældent oplevet, at 
det har givet problemer ift. undervisningen. Jeg konstaterer også, at lokalerne flere steder er særdeles ’hyggelige’ 
- næsten som en almindelig hjemlig stue (jf. bem. om indskolingen i afsnittet om den humanistiske faggruppe). De 
fysiske rammer medvirker således til at skabe en dejlig og tryg stemning, hvilket eleverne også tydeligt giver 
udtryk for i undervisningsmiljøvurderingen (UMV) fra 2018/19. Også i 21/22 har jeg konstateret mange og 
overbevisende tegn på, at den sociale og faglige trivsel er i top. Eleverne er gennemgående meget tilfredse med 
forholdene - jf. blandt andet mine betragtninger under faggruppeafsnittene. I løbet af efteråret 2022 vil der blive 
foretaget en ny UMV.
Lærernes undervisningsvirksomhed – herunder naturligvis i sammenhæng med refleksionen over undervisningen 
og praksis – er selvfølgelig af den allerstørste betydning. Praksis er tilsynets primære område, og det er dét, der 
tilses i de forskellige fag, klasser og timer. Og netop undervisningsvirksomheden (praksis) er samtidig dét, der 
vægtes højest på skolen – og i denne erklæring. Næste større trivselsmåling på LR vil ske til næste skoleår, og den 
vil jeg naturligvis følge meget tæt. I april 2022 har jeg modtaget en meget detaljeret AMV fra skolelederen. 
Spørgeskemaundersøgelsen er udført i februar 22, hvor der stadigvæk var corona-spøgelser. Det er slet ikke den 
tilsynsførendes opgave at analysere en sådan vurdering af det fysiske og psykiske arbejdsmiljø. MEN i min 
sammenhæng har altså især det psykiske arbejdsmiljø stor betydning for undervisningens kvalitet, og jeg hæfter 
mig ved, at et stort flertal på forskellig vis tilkendegiver en stor arbejdsglæde og stolthed for skolen. Det fremgår 
også, at forholdet mellem ledelse og medarbejderne er præget af en tydelig og stor gensidig respekt. Og 
medarbejderne sætter pris på den medindflydelse, som de har. Som en lærer uopfordret sagde til mig sidst, jeg 
var på skolen: ”Der er frihed og ikke så mange ”styringsfelttog”. Ingen forvirrede indgreb, kun tillid ovenfra. Kort 
kommandovej og et godt arbejdsmiljø”. ”Så er det jo svært ikke at have lyst til at være lærer”, sluttede læreren af 
med.
Skolen har som bekendt et meget stort og spændende udbud af linjer/klasser på 10. klassetrin, og renomméet er 
meget fint. Der er ingen problemer med år efter år at danne hele 6 nye 10. klasser. Det har også i dette tilsynsår 
været en stor fornøjelse at overvære undervisningen i denne spændende afdeling.



12. Forbereder skolen efter sit formål og i hele sit virke eleverne til at leve i et samfund som 
det danske med frihed og folkestyre?

Ja

12.1 Uddybning

”Frihed og folkestyre” (FOF) udgør en betydelig del af tilsynsopgaven.  Men det er en overkommelig opgave på 
Laursens Realskole, hvor jeg i utallige sammenhænge ser og mærker, at frihed og folkestyre er en væsentlig del af 
skolens værdigrundlag. Man skal ikke lede efter det. Laursens Realskole er et velfungerende fællesskab, og 
eleverne mærker det i dagligdagen og i timerne, og de giver udtryk for det! I 21/22 har jeg ikke pga. coronaen 
kunnet møde elevrådet, hvor jeg ofte har haft en god snak med eleverne om deres ”dannelse”, men det vil jeg 
glæde mig til at gøre igen i 22/23. 

13. Udvikler og styrker skolen elevernes demokratiske dannelse?

Ja

13.1 Uddybning

Området fik en meget omfattende omtale i sidste års erklæring. I dette års erklæring vil jeg nøjes med at fastslå, at 
ingen hverken her eller der behøver at frygte, at nogen springer noget over på dette væsentlige felt. Bare kom og 
vær med!

14. Udvikler og styrker skolen elevernes kendskab til og respekt for grundlæggende friheds- 
og menneskerettigheder?

Ja

14.1 Uddybning

Jeg har – heller ikke i 2021/22 - i nogen henseender oplevet noget, der bare minder om indoktrinering eller 
manipulation. Der arbejdes bevidst og synligt med åbenhed og forståelse for hinandens forskellighed - også når 
det handler om kultur og traditioner. Skolens demokratiske kultur er meget stærk. Eleverne giver selv udtryk for, 
at det, ”ses og mærkes det i alle fagfaglige sammenhæng – naturligt nok måske især i fagene dansk, historie og 
samfundsfag”.

15. Benytter skolen kønsopdelte aktiviteter i undervisningen?

Nej

15.1 Uddybning



16. Arbejder skolen løbende med at sikre kønsligestilling på skolen?

Ja

16.1 Uddybning

Skolen arbejder løbende med at sikre kønsligestilling – det er i skolens dna; det er en del af det at tage ansvar som 
en betydende institution i samfundet. Ligestilling mht. race og tro er naturligvis en fuldbyrdet realitet. Jeg ser 
ingen diskriminerende adfærd eller ytringer i nogen sammenhænge overhovedet.  Drenge og piger på LR har i alle 
situationer og sammenhænge – og altid! – de samme og lige muligheder for udvikling, samvær og læring. 
Ligestillings- og fællesskabskulturen fremmes i klassen bl.a. ved, at eleverne inddrages i stort set alle beslutninger. 

17 Har skolens elever dannet elevråd eller varetager eleverne på anden demokratisk måde 
deres fælles interesser vedrørende skolen?

Ja

17.1 Uddybning

Elevrådet er sammensat af repræsentanter for klasserne på 4. – 9. klassetrin. Jeg har tidligere ved selvsyn 
konstateret og vurderer fortsat, at skolen har et meget aktivt og velfungerende elevråd, Desværre har 
elevrådsarbejdet i den grad ligget underdrejet i dette skoleår (igen pga. corona-restriktionerne). Fra feb. 22 har 
det igen været virksomt. 

19 Har skolen en praksis, der understøtter, at de ansatte efterlever deres skærpede 
underretningspligt, fx ved at have beskrevne procedurer?

Ja

19.1 Uddybning

Vedr. den skærpede underretningspligt har skolen naturligvis en praksis og en politik. Alle medarbejdere 
informeres mindst en gang om året om underretningspligten – herunder den personlige (fast procedure i 
aug./sept.).
Skolelederen fremhæver det gode samarbejde med PPR/Familieafdelingen. Det anslås, at der i et gennemsnitsår 
er ca. 5 underretninger.

20 Sikrer skolen, at de ansatte ved, at den skærpede underretningspligt er personlig?



Ja

20.1 Uddybning

Se ovenfor.

21. Donationer 

Har skolen i det foregående regnskabsår modtaget en eller flere donationer som tilsammen 
overstiger 20.000 kr. eksklusive moms fra samme donator?

22. Tilsynets sammenfatning 

Afsluttende bemærkninger 

Det har igen været et usædvanligt år. Coronaen og medfølgende restriktioner har hærget. Det, tror jeg egentlig, 
kom lidt overraskende for os alle. Skolens ledelse, lærere og pædagoger har igen været underlagt ekstraordinære 
betingelser for virket.  Gennem hele året har der været omfattende restriktive forbud og påbud (endog igen en 
længere lukningsperiode). Men mine samtaler med skolelederen og mange lærere har givet mig en klar 
fornemmelse af, at skolens lærere meget determineret (alligevel) har formået at undervise – og ofte på en 
alternativ måde – og både kreativt og effektivt. Ufortrødent har lærerne knoklet på med at give de bedste bud på 
løsningen af eventuelle problemer ift. de udfordringer, som fællesskabet og den enkelte elev er blevet mødt med i 
både faglig, social og relationel henseende. Det er måske netop tegnet på dét, der er den dygtige lærers 
spidskompetence – at finde nye og uprøvede veje, når uforudsete omstændigheder indtræffer. Der skal reageres 
hurtigt overfor eleverne, når betingelserne for undervisningen lige pludselig er ændrede. Lærernes arbejde 
fortjener altid den største respekt – og ikke mindst i disse coronaår. 

Altid anfører jeg i erklæringen, at det jo nærmest er umuligt at danne sig et totalt overblik vedr. elevernes alsidige 
udvikling m.v., men jeg har også i 2021/22 set så mange eksempler på elevernes positive udvikling, at jeg føler, at 
overblikket – om ikke totalt – så i hvert fald meget tæt på er ved at være der. Jeg nævner lige igen fra mit møde 
sidste år med elevrådet formandens meget rammende, næsten ikoniske slutbemærkning, der sagtens kunne eller 
burde være skolens slogan: På Laursens er vi fælles først, så faglig! 

Det er jo ikke så svært, og Laursens Realskole gør det heller ikke for svært. Formlen er ganske enkel: Lyt til og hør 
på eleverne, det er jo dem, det hele handler. ”Fælles først, så faglig”. Det er ikke så ringe en prioritering efter min 
mening.  

Her i maj 2022, hvor det egentlige tilsyn vedrørende undervisningen (i fagene, i klasserne) er overstået, er det 
dejligt at kunne konstatere, at samtlige besøg på skolen, i de enkelte klasser, i de forskellige fag hos de forskellige 
lærere og i forbindelse med møder med ledelsen har været præget af en stor imødekommenhed og en fantastisk 
åbenhed fra alle sider. Ved skolens generalforsamling den 26.04.22 (jf. tidligere omtale) var det dejligt at kunne 

Nej



fortælle forældrene, at jeg kun har mødt skønne, glade og livsduelige børn, og ledelsen med lærerne i front 
udstråler et stort engagement og en herlig virkelyst. Forældrene og bestyrelsen gav også udtryk for stor tilfredshed 
med skolen. 

Lærerne og deres betydning for det gode undervisningsmiljø kan ikke overvurderes. Derfor har det for 
undertegnede tilsynsførende betydet rigtig meget, at lærerkollegiet så engageret har deltaget i tilsynet ved åbne, 
seriøse og gode samtaler om skolens pædagogiske forhold. Sammenfattende vil jeg gerne tilkendegive, at det igen 
har været en stor glæde for mig at varetage tilsynet med Laursens Realskole. Alle instanser og alle voksne og børn 
har udvist en stor og smittende glæde ved skolen. Det har betydet, at vilkårene for mit tilsyn har været optimalt, 
og jeg vil gerne takke alle på skolen herfor.

Jeg tilkendegiver herved at have sikret mig, at ovenstående oplysninger er korrekte, og at oplysningerne er baseret 
på min faglige og pædagogiske vurdering, ligesom alle øvrige oplysninger, kommentarer og vurderinger i 
nærværende tilsynsrapport vil kunne uddybes og dokumenteres – bl.a. med henvisning til omfattende notater 
m.v. i forbindelse med tilsynsbesøgene.


